

Dávky státní sociální podpory

Státní sociální podpora vám pomůže pokrýt výživu a základní potřeby rodiny. Tyto dávky **vyplácí úřad práce**.

Patří sem tyto dávky:

- příspěvek na bydlení
- přídavek na dítě
- porodné
- rodičovský příspěvek
- pohřebné

Výše prvních 3 se odvíjí od vašich příjmů. Rozhodným obdobím je předchozí čtvrtletí.

Rodičovský příspěvek a pohřebné stát poskytuje bez ohledu na výši příjmů.

Od července 2025 dojde ke sloučení čtyř sociálních dávek do jedné „superdávky“. Jedná se o příspěvek na dítě, příspěvek na bydlení, příspěvek na živobytí a doplatek na bydlení.

Příspěvek na bydlení

Na bydlení přispívá stát **rodinám a jednotlivcům s nízkými příjmy**. Nárok na příspěvek máte, ať byt vlastníte, nebo jste v (pod)nájmu. Podmínkou je, že:

- 30 % (v Praze 35 %) příjmů rodiny nestačí k pokrytí nákladů na bydlení.
- těchto 30 % (v Praze 35 %) je méně než normativní náklady stanovené zákonem.

➤ Co jsou normativní náklady na bydlení?

Normativní náklady se stanovují jako průměrné celkové náklady na bydlení podle velikosti obce a počtu členů domácnosti. Tabulku nákladů najdete na webu ministerstva práce a soc. věcí (mpsv.cz/-/prispevek-na-bydleni).

Jak si vypočítat příspěvek na bydlení?

Výše příspěvku na bydlení = rozdíl mezi normativními náklady nebo skutečnými – použijí se nižší z nich a rozhodným příjmem rodiny vynásobeným koeficientem 0,30. Na území Prahy je koeficient 0,35.

Příklad:

Paní Marie je starobní důchodkyně, její důchod činí 20 000 Kč měsíčně. Bydlí v nájmu na malém městě, platí 9 000 Kč měsíčně nájemné a 3 000 Kč za ostatní platby na bydlení. Normativní náklady na bydlení pro ni jsou 13 737 Kč. Má tedy nárok na příspěvek na bydlení $12\,000 - 20\,000 \times 0,3$, tedy 6 000 Kč měsíčně.

Manželé Novákoví mají celkové měsíční příjmy 40 000 Kč, platí nájem 16 000 + 6 000 Kč ostatní platby, bydlí v Olomouci, jejich normativní náklady na bydlení jsou 14 680, mají nárok na příspěvek $14\,680 - 0,3 \times 40\,000 = 2\,680$ Kč.

Přídavek na dítě

Přídavek na dítě je dlouhodobá dávka, kterou stát poskytuje **rodinám s příjmem do 3,4násobku životního minima**.

Stupňuje se **podle věku dítěte** a vyplácí se buď v základní výměře (830–1080 Kč měsíčně), nebo ve zvýšené výměře (1330–1580 Kč měsíčně). Na zvýšenou výměru máte, pokud má alespoň jedna z posuzovaných osob některý z těchto typů příjmů:

- zaměstnání
- podnikání
- mateřská
- rodičovský příspěvek
- nemocenské
- podpora v nezaměstnanosti
- důchod
- příspěvek na péči o dítě do 18 let

Porodné

Porodné je **jednorázový příspěvek**, který vám pomůže pokrýt náklady spojené s narozením dítěte. Aktuálně se vyplácí jen:

- na první nebo druhé dítě.
- rodinám, které měly ve čtvrtletí před narozením dítěte **příjem nižší než 2,7násobek životního minima rodiny** (včetně životního minima novorozence).

➤ Dobré vědět:

Porodné na první dítě je 13 000 Kč, na druhé 10 000 Kč.